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Исследован  режим влаги в почвах и подстилающих грунтах на сельскохозяйствен-

ных угодьях степной зоны. Предложено определять мощность активного слоя по глубине, 

с которой растения потребляют влагу и с нею питательные вещества. Она зависит от вида 

культуры, механического состава и плотности грунтов, распределению влаги в них по 

глубине и других воздействий на корневую систему растений. Ее можно определить экс-

периментально по глубине иссушения грунтов зоны аэрации при длительном отсутствии 

атмосферных осадков и поливов на орошаемых землях и на богаре в понижениях рельефа, 

в которых накапливаются талые и ливневые воды увлажняющие грунты на большую глу-

бину. На суглинистых почвах Южного Урала под зерновыми культурами, кукурузой и 

подсолнечником мощность активного слоя почв и подстилающих грунтов 1,5-2,0 м. 

Ключевые слова: активный слой почв и грунтов, почвенная влага, почвы степи, 

угодья степной зоны, влияние культур на эффективность использования влаги. 
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The moisture regime in soils and underlying soils on agricultural lands of the steppe zone 

has been investigated. It is proposed to determine the thickness of the active layer by the depth at 

which plants consume moisture and nutrients with it. It depends on the type of culture, the tex-

ture and density of soils, the distribution of moisture in them in depth and other influences on the 

root system of plants. It can be determined experimentally by the depth of drying out of the soils 

of the aeration zone with a prolonged absence of atmospheric precipitation and irrigation on irri-

gated lands and on dry lands in relief depressions, in which melt and storm water accumulates, 

moisturizing soils to a greater depth. On loamy soils of the Southern Urals under grain crops, 

corn and sunflower, the thickness of the active layer of soils and underlying soils is 1.5-2.0 m. 

Key words: active layer of soils and grounds, soil moisture, steppe soils, land of the 

steppe zone, the influence of crops on the efficiency of moisture use. 

 

 


